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Editorial

Pestrost stravy 
na základě domácích 
potravin

I tentokrát předkládáme 
čtenářům velmi pestrou 
nabídku zajímavých člán-
ků. V části potravinářské 
se objeví materiály k al-
ternativnímu hospodaření 
např. při produkci zeleni-
ny, ale nečekaně také pěs-
tování bylin na balkónech 
a parapetech v domácnostech na sídlištích nebo v rodin-
ných domech. Dalším zajímavým textem je ten o speciál-
ních farmách, kde se prolíná produkce ryb a zeleniny se 
závlahou z chovných kádí. Jedná se o unikát, k němuž se 
hlásí řada menších farmářů po vzoru ϐirmy Future Far-
ming a aquaponické farmy Rybí zahrada.

Závažným tématem je naopak modernizace potravi-
nářských provozů v souvislosti s robotizací. Jde o využití 
robotů s přesností svých výkonů, ale hlavně, lze-li tímto 
způsobem řešit i nedostatek pracovní síly. Mimo jiné prá-
vě s touto nabídkou se mohli setkat potravináři na nedáv-
ném Strojírenském veletrhu v Brně.

Znovu se i v tomto čísle vracíme k velmi zajímavé a pří-
nosné iniciativě velkoobchodní společnosti MAKRO na-
zvané ČESKÉ POLE. Po bramborách a chřestu se dostává 
ke slovu i český česnek, který vykazuje mnohem větší kva-
litu než ten, co se k nám dováží z Číny a Brazílie a v sou-
časné době hlavně ze Španělska. Máme v Česku vynikající 
odrůdy s výraznými chuťovými vlastnostmi a bylo by jen 
ke škodě nechat je vytěsňovat z našeho trhu jinými, které 
zdaleka neobstojí při srovnání nejen z laboratorních vý-
stupů, ale i v praxi. Zkušení kuchaři totiž ve své kuchyni 
dokáží vykouzlit právě s tuzemským česnekem lahodné 
pokrmy.

A je tu i další novinka - Billa z velké rodiny supermarke-
tů se aktuálně snaží nabídnou co největší sortiment po-
travin, a to i z domácí produkce. A co víc - síť čerpacích 
stanic OMV a obchodní řetězec Billa zahajují nový formát 
spolupráce v České republice. Společně představují další 
prodejní kanál pro čerstvé potraviny – obchod Viva Billa. 

V našich textech se v tomto čísle píše o různých vlivech 
na zdraví populace a přinášíme i pár rad a receptů, jak 
pomocí přírodních vitamínů, enzymů a minerálních lá-
tek tentokrát ze zeleniny podpořit náš imunitní systém. 
Zásadní vliv na naši imunitu může mít i celá řada včelích 
produktů. I k tomu se vyjadřujeme díky odborníkům 
a školitelům, tentokrát svými názory přispěli pedagogo-
vé ze Středního odborného učiliště v Nasavrkách. Sem se 
sjíždějí nejen mladí studenti, ale stále víc přibývá i  zájem-
ců vysokoškolsky vzdělaných z různých oborů, kteří nejen 
fandí včelím produktům, ale sami je chtějí vyrábět díky 
vlastním včelstvům. Přinášíme na toto téma i jednu z rarit 
posledních let, kdy se úly rozmisťují i na střechy městské 
zástavby a sama Státní veterinární správa pár takových 
„včelích střešních farem“ v Praze vlastní, a to s pozitivním 
přínosem i hodnocením.

Ani tentokrát náš redaktor nechyběl na závažném jed-
nání ve Štrasburku, kde od dvou našich europoslankyň 
získal obšírná vyjádření k současnému pohledu zástupců 
Evropské unie na svět potravin v návaznosti na agrární 
sektor. Snahou je mimo jiné více podporovat zapojení 
mladých lidí do těchto oborů. Co pro to hodlá EU podnik-
nout, to je v daných článcích.

Zavítali jsme i na olomoucký veletrh Flora a setkali se 
tady s regionální ředitelkou SZIF pro Olomoucký a Zlínský 
kraj a také se zástupci této organizace z centra. I nadále 
probíhají soutěže o nejlepší regionální potraviny ve všech 
krajích a tyto vyznamenané produkty měly své místo jak 
na letošním agrosalónu Země živitelka v Českých Budějo-
vicích, tak na Zahradě Čech a regionálních dožínkových 
slavnostech a při dalších příležitostech. Jedná se o výrob-
ky od menších producentů, zdravé, nefalšované, české 
a jsme na ně právem pyšní. Je jen škoda, že ministerstvo 
zemědělství i nadále snižuje přísun peněz z centra na tyto 
akce. Dříve měly regiony a oblasti v České republice na-
opak velkou ϐinanční podporu Státního zemědělského in-
tervenčního fondu (SZIF). Podporovaly se soutěže o zmí-
něnou Regionální potravinu, dále Klasu i dětské zdravé 
svačiny z ovoce, zeleniny a mléčných výrobků do škol 
a také do nemocnic. Dnes je tato podpora buď minimální, 
nebo chybí úplně, a to je velká škoda.

A je tu pomalu končící měsíc říjen, který začínal oslavou 
vegetariánství a postupně se začátkem listopadu zase sla-
ví dny veganství. Byl tu ale 4. října i  Světový den zvířat 
a my chceme svými články upozornit i na jejich pohodu 
a to jak ve velkochovech, tak u domácích mazlíčků. Ta se 
podle kontrol veterinářů zlepšuje, a to je dobrá zpráva 
na závěr.

Ing. Eugenie Línková
šéfredaktorka 

„Food Save je komplexní ře-
šení, jeho přínos vidím nejen 
ve využití umělé inteligen-
ce, ale hlavně v holistickém 
přístupu – nechybí business 
proces, práce s daty a další 
potřebné funkcionality. Vše 
bylo úspěšně otestováno tak, 
aby bylo řešení skutečně 
prakticky využitelné a nezů-
stalo jen u teoretické roviny. 
Nic obdobného na českém 
trhu dosud není,“ komentu-
je systém doc. ing. Vojtěch 
Merunka, Ph.D. z Katedry 
softwarového inženýrství Fa-
kulty jaderného a fyzikálního 
inženýrství ČVUT v Praze.

Při zápisu užitného vzo-
ru bral Úřad průmyslového 
vlastnictví v potaz fakt, že 
se jedná o nové, unikátní ře-
šení, které je zároveň široce 

využitelné v praxi. „Detekci 
rozpoznávání plnosti regálů 
se zbožím, čerstvosti ovoce 
nebo front na kase dnes stá-
le z velké části vykonávají 
zaměstnanci, kteří musí pra-
videlně obcházet prodejnu, 
protože žádné řešení dopo-
sud nedokázalo monitorovat 
různé aspekty tolika druhů 
artiklů,“ vysvětluje jedineč-
nost řešení Kamil Mahdal, 
zakladatel a CEO společnosti 
Analytics Data Factory.

Food Save využívá ke zpra-
cování získaných informací 
umělou inteligenci, která je 
dokáže v reálném čase vy-
hodnocovat. Jak ale upozor-
ňuje docent Merunka z ČVUT, 
rolí umělé inteligence není 
nahradit zaměstnance, ale 
poskytnout jim efektivní ná-

stroj pro vyšší kvalitu a kom-
fort práce. „Umělou inteligen-
ci bychom neměli vnímat jako 
nepřítele, ale jako prostředek 
k lepšímu dosažení daných 
cílů. Food Save je důkazem 
toho, že když se umělá inteli-

gence vhodně využije v rámci 
komplexních procesů, může 
to přinést užitek všem stra-
nám. Personál získá efektivní 
pracovní nástroj, zákazník 
lepší kvalitu poskytnutého 
zboží i služeb a management 
prodejny úsporu nákladů,“ 
uzavírá docent Merunka.

Eugenie Línková

Úřad průmyslového vlastnictví udělil novému 
českému řešení Food Save tzv. užitný vzor. Ten 
potvrzuje, že se jedná o nový, inovativní a prů-
myslově využitelný produkt. Food Save na zákla-
dě kamerového snímání sbírá data o množství 
a pohybu zboží po prodejně, která za pomoci 
umělé inteligence v reálném čase vyhodnocuje. 
Systém tak sám upozorní na potřebu zboží dopl-
nit, jednorázově zlevnit nadměrně naskladněné 
zboží, nebo doporučí přesun nadměrných zásob 
před jejich expirací na jinou prodejnu. Za uni-
kátním řešením stojí česká společnost Analytics 
Data Factory, která je expertem na správu a vy-
užití ϐiremních dat, a jeho testování proběhlo 
ve spolupráci s ČVUT v Praze.

O společnosti Analytics Data Factory
Analytics Data Factory je na českém trhu dodavatelem 

a správcem řešení postavených na analytických techno-

logiích společnosti SAS včetně veškerého navazujícího 

ekosystému jako je hardware, operační systémy, databá-

ze, vývojový a verzovací software, messaging infrastruk-

tura nebo big data platformy. Analytics Data Factory se 

primárně specializuje na oblasti, ve kterých dle referencí 

poskytuje služby na špičkové úrovni. Jedná se především 

o oblast aktivního řízení vztahu se zákazníky v reálném 

čase (CRM), prevence vzniku podvodů v reálném čase, 

zpracování signálů a rozpoznávání obrazu v reálném 

čase, pokročilé analytiky na velkých a streamovaných da-

tech, stabilizace a refaktoring / reverzní inženýrství a mig-

race a stabilizace systémových a integračních platforem.

Docent Vojtěch Merunka z ČVUT jako spolutvůrce projektu

FOOD SAVE odhalí i škůdce.

Rozpoznání potraviny v regálu

Pozor závadné ovoce a nebo zelenina

Třetina ϐirem se také setka-
la s kyberútokem.  Největší 
motivací k digitalizaci je 
zvýšení efektivity či pro-
duktivity a snížení nákladů. 
Zavedení umělé inteligence 
(AI) může přinést úsporu 
nákladů, zvýšení efektivity 
či produktivity a lepší ana-
lýzu dat. Překvapivou no-
vinkou je, že 4 z 10 podniků 
udávají, že v následujících 
5-10 letech umělá inteli-

gence (AI) a cloud compu-
ting odvětví jejich společ-
nosti nijak neovlivní.

Další zajímavá data přináší 
aktuální průzkum agentury 
IPSOS pro Asociaci malých 
a středních podniků a živnost-
níků ČR (AMSP ČR) na téma di-
gitalizace a kyberbezpečnosti 
v rámci Roku udržení podni-
kání. Společnosti nejčastěji 
přijaly nebo zavádí technolo-
gie řešící kybernetickou bez-

pečnost a nástroje pro vzdá-
lenou spolupráci. Jakkoli jsou 
v této oblasti malé a střední 
podniky (MSP) oproti vel-
kým slabší, nejsou žádnými 
outsidery. U středních ϐirem 
je podíl 46 %, u malých 31 %. 
„MSP jsou tradičně nejlepšími 
hospodáři – nejsou to korpo-
ráty, a už vůbec ne stát. MSP 
nekompromisně zvažují, co 
vynaložený náklad přinese, ja-
kou získají přidanou hodnotu. 

Ukázalo se nám to již v prů-
zkumu na téma Automatizace-
-Robotizace, a nejinak je tomu 
i v případě digitalizace Je tedy 
logické že největším motorem 
digitalizace v MSP je zvyšová-
ní digitalizace. Výrazným vý-
sledkem bylo až 72 % důrazu 
na efektivitu v případě sektoru 
služeb,“ komentuje výsledky 
průzkumu místopředsedkyně 
představenstva AMSP ČR Pav-
la Břečková.  (egi)

Třetina ϐirem má určený plán digitální transformace

V  boji proti plýtvání potravinami 
se využívá umělá inteligence


